
"الكنز الجليل على مدارك التنزيل وحقائق التأويل لأبي البركات 

النسفي" للعلامة إبراهيم بن إبراهيم الجناجي المعروف ببصيلة )من  

 من سورة هود إلى آخر سورة الرعد( 25آية 

- ً  -دراسةً وتحقيقا

 

 شكران سعيد العرفي

 

 المستخلص

، وبعد: فهذه الرسالة هي دراسة وتحقيق لجزء من §الحمد لله والصلاة والسلام على رسول الله   

كتاب )الكنز الجليل على مدارك التنزيل وحقائق التأويل لأبي البركات النسفي(، تأليف: العلامة إبراهيم  

ة هود إلى آخر من سور 25هـ )من الآية  1356بن إبراهيم الجناجي المعروف ببصيلة المتوفى سنة 

 سورة الرعد(، وتحتوي الرسالة على: مقدمة، وقسمين، وخاتمة، وفهارس. 

اشتملت المقدمة على: أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، والدراسات السابقة، ثم خطة البحث، 

ومنهج التحقيق. ثم القسم الأول ـ قسم الدراسة ـ اشتمل على فصلين: الفصل الأول: التعريف بالنسفي  

تابه مدارك التنزيل، من خلال مبحثين: الأول: التعريف بالنسفي، اسمه ونسبه ومولده ونشأته،  وك

وحياته العلمية وآثاره ووفاته. والثاني: التعريف بكتابه )مدارك التنزيل وحقائق التأويل(، وذكرت فيه  

للتعريف  أهمية الكتاب وموارده، مع ذكر منهج المؤلف فيه. وخصص الفصل الثاني من الدراسة

بإبراهيم بصيلة وكتابه الكنز الجليل على مدارك التنزيل، من خلال مبحثين: أولهما: في التعريف  

بالمؤلف، اسمه ونسبه ومولده ونشأته، وحياته العلمية وآثاره ووفاته، وأما الثاني: فكان للتعريف بالكتاب  

بصيلة على النسفي، ثم أهم الفروق  المحقق من حيث: أهميته، ومنهج المؤلف ومصادره فيه، وما أضافه  

 بين كتابي الكنز الجليل والإكليل. أما القسم الثاني ـ قسم التحقيق ـ ففيه تحقيق الجزء المقرر من الكتاب. 

وخلص البحث إلى نتائج منها: علوّ شأن الإمام بصيلة في شتىّ العلوم، وأهمية كتابه الكنز الجليل  

 في فهم تفسير النسفي. 

ةً من التوصيات منها: أهمية استكمال هذا المشروع وجمعه وإخراجه بصورة تليق  ثم ذكرت جمل

به، مع التأكيد على أهمية الاعتناء بتراث الإمام بصيلة تحقيقاً وطباعة، وبالذات مخطوط: مضيء  

 الظلام الحالك في فقه الإمام مالك.

وصلى الله وسلم على نبينا   ،ثم ذيلت الرسالة بأهم الفهارس العلمية. والحمد لله رب العالمين

 محمد. 
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Abstract 

Praise be to God, prayer, and peace be upon the Messenger of Allah. This letter is a study 

and investigation of part of a book (alkunaz aljalil ealaa madarik altanzil wahaqayiq altaawi for 

father of Albarakat Alnasfii), written by the scholar Ibrahim bin Ibrahim Al-Janaji, known as 

Boussila (he died in 1356 Hijri dates). From verse 25 from Surat Hood to the end of Surat Al-

Raad), the letter contains an introduction, two sections, a conclusion, indexes and a method of 

investigation. Then the first section - the study section consists of two chapters: The first chapter: 

the definition of Alnasfii and his book "Madarik Altanzil", through research: First: the definition 

of Alnasfii, his name, lineage, birth and upbringing, his scientific life, its effects, and death. 

The second: defining his book "Madarik Altanzil Wahaqayiq Altaawil", and this includes 

the importance of the book and its resources, with mentioning the author's method in it.  

The second chapter of the study was devoted to the presentation of Ibrahim Busaila and his 

book "Alkunaz Aljalil Ealaa Madarik Altanzilat". 

 Through the research: The first: the author’s definition, name, lineage, genealogy, 

composition, scientific life and its implications. And his death, and the second: the presentation of 

the book, which was achieved in terms of its importance, the author’s method and sources, and 

what the Al-Basila added to the Al-Nasafi, then the most important differences between the books 

of the "Alkanaz ِAljalil" and "Al'iiklil". The second section - the investigation section - contains 

the described section of the book. The research abstract results such as the rise of Imam Bousseh 

in various sciences, and the importance of his book The "Alkunz Alkabi" in understanding the 

interpretation of Al-Nasafi. 

Then I mentioned a number of those, including the importance of completing this project, 

collecting it and producing it in a way that is appropriate for it, while emphasizing the importance 

of caring for the heritage of Imam Muhammad, to investigate and print. In particular "hlaq 

alzalam almashriq fi faqiih al'imam malk". Then the letter was appended to the most important 

scientific indexes.  

 Praise be to Allah the Lord of the worlds. 

 

 


